



Established in 1963 as the first program in Canada to offer both clinical training in speech-language pathology and doctoral training in communication sciences and disorders.

We Recognize Excellence

In keeping with its history of excellence in the clinical and research domains, the School is proud to honour distinguished graduates for their outstanding contributions to the advancement of scientific knowledge and clinical practice in the field of communication sciences and disorders.

The Distinguished Alumni Award for Professional Leadership gives special recognition every two years to a graduate of the MScA program who has distinguished himself or herself in the professional community by providing outstanding leadership in service delivery or clinical supervision, and/or making other significant innovative contributions to the field of communication sciences and disorders. The Distinguished Alumni Award for Research Leadership gives special recognition every five years to a graduate of the MSc or PhD programs who has distinguished himself or herself in the academic community by providing exemplary leadership in research and training in the field of communication sciences and disorders.

For more information about these awards or to make a donation to the program, visit <https://www.mcgill.ca/scsd/alumni/scsd-distinguished-alumni-awards>. To request a nomination form or to update your contact information on our alumni list please contact scsd@mcgill.ca or SCSD Alumni Recognition, School of Communication Sciences and Disorders, McGill University, 2001 McGill College Avenue, 8th floor Montreal, Quebec H3A 1G1.

www.mcgill.ca/scsd



McGill

School of
Communication Sciences
and Disorders

The Distinguished Alumni Award
for Professional Leadership
2014 Recipient

Martha Perusse





Martha Perusse

Spanning a career of 36 years, Martha Perusse has been dedicated to improving the lives of children with hearing loss and their families. Upon completing the MScA program in Auditory Oral Rehabilitation and Education (AORE) and a Diploma in Special Education program at McGill, Martha joined the Montreal Oral School for the Deaf (MOSD) where she spent more than a decade teaching hearing impaired children of all ages, infants to teens, in diverse instructional/intervention contexts. In 1990 she moved into administration of the MOSD serving as the Vice Principal. After holding this post for 7 years, Martha became the 8th Principal of the MOSD.

As Principal of the MOSD Martha wore many hats and accomplished many things.

First and foremost, Martha worked tirelessly to staff the MOSD with the most capable professionals. This became more and more challenging with time as programs devoted to training professionals to work exclusively with children with hearing loss have virtually disappeared from universities across North America. Combatting this trend, Martha focused on selecting talented individuals with relevant background and then guided their training to build skilled clinicians. In recent years, Martha's support has enabled the MOSD to play an important role in training McGill Speech-Language Pathology students.

As Principal of the MOSD, Martha forged collaborative relationships in the local educational community. Through her efforts, the MOSD gained a voice in many professional educational circles and served as a strong advocate for deaf and hard-of-hearing students and their families. In 2010, Martha became a Director-at-large for the OPTION Schools organization, an international consortium of schools offering oral deaf education.

As Principal, Martha also expanded support for the MOSD. She was a relentless fundraiser and was also able to attract and retain important members of the Montreal community to the MOSD Board of Directors. She hired the first Director of Development for the School and worked with the new MOSD Foundation to raise funds on an ongoing basis.

In 2005, the MOSD moved from a small, cramped space to its current location, which was renovated and equipped with state-of-the-art technology and resources. Martha's courage and vision enabled others to sign on to this daunting project; she energized the fund-raising and spear-headed this endeavor on multiple levels from needs assessment, to fund-raising, real estate acquisition, planning/design and implementation, and negotiating government permits.

While juggling all these administrative tasks, Martha maintained a close engagement with parents and children of the MOSD and the professional community. She has spoken at conferences to share the unprecedented outcomes for MOSD students in bilingual and immersion programs.

This alumni award recognizes Martha's accomplishments as well as her leadership example. Martha is admired for her capacity for hard work, her problem-solving talent, her eagerness to take on challenging tasks and see them through to completion, her fairness and generosity, and her calm and caring connection with parents and children. Martha's 17-year term as Principal is the longest in the history of the MOSD, which was established in 1950, and her retirement this year leaves enormous shoes to fill.



Créée en 1963, elle a été la première école canadienne à offrir un programme de formation clinique en orthophonie et un programme de doctorat en sciences de la communication humaine.

Nous reconnaissons l'excellence

Fidèle à sa tradition d'excellence dans le domaine clinique et celui de la recherche, l'École est fière d'honorer d'éminents diplômés pour leur contribution exceptionnelle à l'avancement des connaissances scientifiques et de la pratique clinique dans le domaine des sciences de la communication humaine.

Le Prix du leadership professionnel aux diplômés émérites est remis à tous les deux ans à un diplômé ou une diplômée du programme Maîtrise ès sciences appliquées. Le récipiendaire s'est distingué au sein de la communauté professionnelle par son leadership exceptionnel en matière de prestation de services ou de supervision clinique, ou par sa contribution importante et novatrice dans le domaine des sciences de la communication humaine. Le Prix du leadership en recherche est remis tous les cinq ans, à titre de prix spécial, à un ou une diplômé/e des programmes de maîtrise ou de doctorat qui s'est distingué au sein de la communauté universitaire par son leadership exemplaire sur les plans de la recherche et de la formation dans le domaine des sciences de la communication humaine.

Pour en savoir plus sur les prix aux diplômés émérites ou pour verser un don à ce programme, consultez le site <https://www.mcgill.ca/scsd/alumni/scsd-distinguished-alumni-awards>. Pour demander un formulaire de mise en candidature ou mettre à jour vos coordonnées sur notre liste de diplômés, envoyez un courriel à l'adresse scsd@mcgill.ca ou écrivez à : ESCH Reconnaissance des diplômés, École des sciences de la communication humaine, Faculté de médecine, Université McGill, 2001, avenue McGill College, 8^{ième} étage Montréal, (Québec) H3A 1G1.

www.mcgill.ca/scsd



McGill

École des
sciences de la
communication humaine

Prix du leadership professionnel
aux diplômés émérites
Lauréate du prix 2014

Martha Perusse





Martha Perusse

En 36 ans de carrière, Martha Perusse a consacré tous ses efforts à améliorer la qualité de vie des enfants souffrant de perte auditive et de leurs familles. Après avoir suivi le programme de maîtrise ès sciences appliquées en éducation et rééducation auditive et orale (Auditory Oral Rehabilitation and Education (AORE) et obtenu un diplôme en éducation spécialisée à l'Université McGill, M^{me} Perusse a enseigné à l'École orale de Montréal pour les sourds (ÉOMS) pendant plus de dix ans auprès d'enfants malentendants de tous les âges, de l'enfance à l'adolescence, dans des contextes pédagogiques et d'intervention variés. En 1990, Martha Perusse a intégré les services administratifs de l'ÉOMS à titre de vice-directrice. Après sept ans à ce poste, Martha est devenue la 8^e directrice de l'ÉOMS.

En qualité de directrice de l'ÉOMS, M^{me} Perusse a assumé plusieurs rôles et réalisé de nombreux projets.

D'abord et avant tout, Martha Perusse s'est appliquée sans relâche à doter l'ÉOMS de professionnels très compétents. Cette mission s'est transformée en défi lorsque les programmes de formation à l'intention des professionnels pour travailler exclusivement auprès d'enfants souffrant de perte auditive ont pratiquement disparu des universités en Amérique du Nord. Pour contrer cette tendance, Martha Perusse s'est tournée vers des personnes de talent possédant des antécédents pertinents et a orienté leur formation afin qu'elles deviennent des cliniciens et cliniciennes compétents. Ces dernières années, l'aide apportée par M^{me} Perusse a permis à l'ÉOMS de jouer un rôle important dans la formation des étudiants en orthophonie de l'Université McGill.

Dans le cadre de ses fonctions de directrice de l'ÉOMS, Martha a établi des relations de collaboration au sein de la communauté éducative locale. Grâce à ses efforts, l'ÉOMS a ajouté sa voix dans de nombreux cercles d'éducation professionnelle et a fermement défendu les étudiants sourds et malentendants et leurs familles. En 2010, Martha Perusse a été nommée directrice par mandat spécial de l'organisation OPTION Schools, consortium international d'écoles offrant une éducation orale aux personnes sourdes.

À son poste de directrice, Martha Perusse a également développé le soutien accordé à l'ÉOMS. Solliciteuse de fonds acharnée, M^{me} Perusse a aussi mobilisé et retenu d'importants membres de la communauté montréalaise au sein du conseil d'administration de l'ÉOMS. Martha Perusse a recruté le premier directeur du développement de l'école et collaboré avec la nouvelle fondation de l'ÉOMS, responsable d'effectuer des activités de financement régulières.

En 2005, l'ÉOMS a quitté des locaux exigus pour déménager dans le bâtiment qu'elle occupe actuellement, rénové et équipé de technologies et de ressources de pointe. Le courage et la vision de Martha Perusse ont permis à d'autres de s'engager dans ce projet herculéen; Martha a stimulé la recherche de financement et dirigé le projet à plusieurs niveaux : évaluation des besoins, recherche de financement, acquisition, planification/conception et réalisation de l'immeuble et négociation de permis gouvernementaux.

Tout en jonglant avec toutes ces tâches administratives, Martha Perusse a continué de s'impliquer étroitement avec les parents et les enfants de l'ÉOMS et la communauté professionnelle. Martha a notamment participé à des conférences pour communiquer les résultats sans précédent des étudiants de l'ÉOMS dans les programmes bilingues et d'immersion.

Le présent prix aux diplômés émérites reconnaît les accomplissements de Martha Perusse ainsi que son leadership exemplaire. Son extraordinaire capacité de travail, ses compétences en résolution de problèmes, son ardeur à affronter les défis et à les mener à bien, son sens de la justice et sa générosité ainsi que son calme et sa bienveillance avec les parents et les enfants soulèvent l'admiration. Les 17 ans passés par Martha Perusse à la direction de l'école sont les plus longs dans l'histoire de l'ÉOMS depuis sa fondation en 1950, et le départ de Martha à la retraite laisse un immense vide.